
Filmski projekt »Barje«
V teku letošnjega leta se je manjša fibnska ekipa

večkral odpravila na teren, da bi posnela prve prizore
kratkega filma o Ljubljanskem baiju. Na področju
od Črne vasi do Vrhnike, pa Podpeči in najslarejšega
ohranjenega dela baija pri Bevkah in Goričici so
nastajali prvi fihnski posnetki. Delo se je pričelo
pravzaprav že v preteklem letu, ko je bil na natečaju
pri Viba filmu uvrščen v program za leto 1987 tudi

scenarij Borisa Višnovca z delovnim naslovom »Bar-
je«. Kmaiu potem se je pričelo delo na knjigi snema-
nja io občasnem snemanju, tako ob večjem arfaeolo-
škem odkritju na Ljubljanici pri Vrhniki ter občas-
nem zbiranju dokumentarnega gradiva. ki naj bi ga
vključili v film. Delo na dokumentarcu poteka počas-
neje kot pri igranih fibnih, ker zavisi snemanje od
vremenskih razmer, različnih prireditev, ki poživljajo
življenje ob reki Ljubljanici ter končno od tehnične
baze in možnosti za snemanje. V končni projekciji
naj bi film prikazal, kako so se v zgodovini menjavala
različna obdobja na prostoru barja in kakšen izgled
je imelo baije v teh razdobjih od prazgodovine do
današnjih dni.

Poleg prirodnih znamenitosti, ki so ohranjene v
različnih predelih barja, naj bi tudi nekaj kratkih
igranih prizorov dopolnilo zaključeno podobo posa-
meznih obdobij. Reka Ljubljanica pa je vez, ki pove-
zuje ta obdobja v časovnem zaporedju vse do današ-
njih dni. Življenje ob reki je pestro, slede si priredi-
tve, ki nadaljujejo tradicijo nekdanjih čolnarjev in
ribičev. Noč na Ljubljanici, vožnje z večjo ladjo na
piknike izven mesta, ki jih prireja za kolektive Ljub-
ijanski rekreacijski center, pa do znamenitega podko-
vanega krapa, sprevoda čolnov po Ljubljanici, ki ga
zaradi zahtevnosti.in organizacijskih težav prirejajo le
občasno. Tradicionalne so postale ribiške veselice, ki
jih prireja vsako leto na prostem nasproti Livade
ribiška družina. Utrip sprememb zavisi od nihanja

vode, od dolgih sušnih obdobij do pričakovanja več-
jih poplav, ko je zalita cesta med Črno vasjo in
Podpečjo ter travniki pri Bevkah. Mnogo je še od-
maknjenih predelov, nekaj šotnih nahajališč in pe-
strost rastlinskega ter živalskega sveta. Vendar je ves
predel južno od Ljubljane svojski in v povezavi z
mestom predstavlja manj znano dopolnilo, ki ga je
sodobni utrip življenja nekoliko potisnil v pozabo.

Poleg sredstev, ki jih bo za film namenija Ljubljan-
ska kulturna skupnost, s svojo pripravljenost za po-
moč pri realizaciji filma izrazilo tudi nekatere OZD v
občini Vič-Rudnik. Na razumevanje je projekt nale-
tel pri predstavnikih Skupščine občine Ljubljana Vič-
Rudnik in pri Občinski kulturni skupnosti na Vrhni-
ki. Tudi domačini iz vasi ob reki so pripravljeni
pomagati, saj je ohranjenega mnogo izročila o življe-
nju na barju ter mnogo opreme, ki so jo potrebovali
nekdaj čolnarji, rezalci šote in tovorniki. Tako upa-
mo, da bo film ob dogovorjenem roku nared za
projekcijo in da bo po svoje prispeval k popularizaciji
barja ter življenja ob Ljubljanici. Ves ta prostor
predstavlja pravzaprav zelena pljuča mesta in naj bi
ga vsaj deloma ohranili tudi za prihodnje rodove.
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